
2545 4/3 55: 1. beh. af f. t. 1. om ændr. i 1. om toldafgifterne m. m. 2546 
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serne. Det har vi naturligvis ikke noget imod, 
men vi er ikke glade for, at der i lovforsla- 
get har indsneget sig en lille protektionistisk 
ændring vedrørende øllet, og vi er heller 
ikke tilfredse med nedsættelsen af choko- 
ladekikstolden fra 3 kr. 50 øre til 3 kr. pr. 
kg. 

I 1951 svaredes der 40 øre pr. kg. Der- 
efter blev toldsatsen pludselig sat op til 
3 kr. 50 øre, hvilket medførte, at de engelske 
fabrikker, som leverede biskuitblandinger, 
måtte lave specielle blandinger for Danmark 
ved at udtage kiks, hvori der var kakao eller 
chokoladepulver. Derved fremkom der nogle 
blandinger, som ikke var særlig salgbare. 
Ifølge de oplysninger, vi har fået fra bran- 
chen, er vor eksport til England tyve gange 
så stor som Englands eksport til Danmark. 
Denne høje told betyder derfor en diskrimi- 
nering af den engelske eksport, som vi ikke 
synes om, og vi mener, at det udvalg, som 
bliver nedsat, må tage hensyn hertil og 
sænke satsen, så den kommer i overensstem- 
melse med 1951-niveauet, eventuelt plus en 
forhøjelse under hensyn til de nuværende 
forhold. Det kan aldrig blive 3 kr. 50 øre 
eller 3 kr., det må blive et meget mindre 
beløb. 

I § 4 står der, at denne lov træder i kraft 
den 1. april. Der plejer at stå i sådanne love, 
at Grønland er undtaget. Når jeg bringer 
dette frem nu, er det, fordi jeg har erfaret, 
at man ikke respekterer, at Grønland er 
blevet et dansk amt, når talen er om skind- 
import, og derfor vil jeg spørge, om ikke 
tidspunktet er inde til, at man kan ophæve 
told på varer, der kommer fra Grønland. 

Finansministeren (Kampmann): Jeg vil 
gerne takke for den almindelige tilslutning 
til dette forslag. Der er blevet rejst et par 
spørgsmål af de ærede ordførere vedrørende 
toldsatserne for øl i beholdere og for choko- 
ladekiks, og det ærede medlem hr. Tholstrup 
stillede et specielt spørgsmål vedrørende 
Grønland. Det ærede medlem hr. Harald 
Nielsen nævnte, at der var sket en toldfor- 
højelse for ølbeholderes vedkommende. Jeg 
er villig til at redegøre nærmere herfor i 
udvalget. 

Vedrørende chokoladekiksene kan jeg 
sige, at den nedsættelse af afgiften fra 3 kr. 
50 øre til 3 kr., som har fundet sted, efter 

vort bedste skøn nøje skulle være i overens- 
stemmelse med den nedsættelse af chokolade- 
beskatningen, som er sket. 

Spørgsmålet vedrørende Grønland vil jeg 
gerne have lov til nærmere at overveje. 

Tholstrup: Det er åbenbart dette skøn, 
der ikke er tilstrækkelig godt, for den 3 kr.s 
afgift virker fuldstændig prohibitivt. Der 
er ikke tale om, at der kan importeres en 
smule, når afgiften er steget fra 40 øre til 
3 kr. Derfor må der ses på det problem en 
gang til, ellers kan man lige så godt udstede 
et konkretlforbud mod denne import. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Poul Hansen (Kalundborg): Da der er 
udtalt ønske om udvalgsbehandling, skal 
jeg tillade mig at foreslå, at lovforslaget 
henvises til et udvalg på 17 medlemmer- 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
tobaksafgifter. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 1089; 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 2507). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Poul Hansen (Kalundborg): Vi er nu nået 
frem til det tredie store afgiftsområde, som 
er taget op til lovteknisk revision, og som 
har været forhandlet mellem ordførerne og 
administrationens embedsmænd. I modsæt- 
ning til de to forslag, vi tidligere har be- 
handlet om henholdsvis chokolade- og suk- 
kervareafgiften og afgiften på spiritus, vin 
og øl, foreligger der ikke i dette forslag til 
lov om tobaksafgifter noget, der kan give 
anledning til omlægning. Dette forslag hol- 
der sig helt indenfor rammen af, hvad man 
kunne kalde en teknisk og administrativ 
forenkling. Derfor giver det mig ikke anled- 
ning til bemærkninger. Såvidt jeg kan se, 
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[Poul Hansen (Kalundborg).] 
er der ikke, som vi har haft det i tidligere 
lovforslag, nogen særlige problemer, vi bør 
tage stilling til. Vi fra vor side kan helt og 
fuldt tilslutte os lovforslaget og tilsige vor 
støtte til en hurtig behandling i tinget. 

Alfred Bøgh: Også vi betragter det som 
en ren lovteknisk revision af et afgiftsom- 
råde, og jeg kan på mit partis vegne tilsige 
vor støtte til gennemførelsen. 

Poul Møller: Jeg anbefaler lovforslaget 
til hurtig behandling og vedtagelse. 

Aage Fogh: På mit partis vegne skal jeg 
anbefale en hurtig og velvillig behandling 
af det foreliggende lovforslag. 

Tholstrup: Det drejer sig igen her om 
overvejende tekniske forbedringer, lettelser 
og ajourføringer, som i og for sig ikke byder 
på nye afgifter, og vi kan tiltræde lovfor- 
slaget. 

Jeg vil dog gerne stille det spørgsmål til 
den højtærede finansminister, om ikke der 
var grund til at se på muligheden for en 
lille besparelse. Såvidt jeg kan se, kan der 
spares 1/4 mill. kr., hvis man på cigaretpak- 
kerne opgiver at anbringe dette banderole- 
mærke; der må kunne foretages en af stemp- 
ling på selve cigaretpakken, samtidig med 
at man stempler navnet 홢Kings", 홢North 
State", eller hvad der nu skal stå. Finans- 
ministeriet vil derved kunne spare 1/4 mill. 
kr.; det er selvfølgelig ikke meget i en krise- 
situation, hvor der er tale om et så stort 
beløb som 400 mill. kr., men man må jo 
begynde i det små, og her er der i alt fald 
ikke nogen grund til at holde sig tilbage; 
man kan straks gå ud og hente pengene. 

Finansministeren (Kampmann): Jeg tak- 
ker for den enstemmige tilslutning. Også jeg 
ser meget gerne, at lovforslaget føres hur- 
tigt igennem. 

Den af det ærede medlem hr. Tholstrup 
nævnte besparelsesmulighed skal naturlig- 
vis blive undersøgt. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 

vedtoges uden afstemning. 

Poul Hansen (Kalundborg): Det vil vel 
være rigtigt at give repræsentanter for bran- 
cher m. v. adgang til at fremføre deres 
synspunkter i et udvalg, selvom der ikke 
her har været problemer, og derfor tillader 
jeg mig at foreslå, at lovforslaget henvises 
til et udvalg på 17 medlemmer. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Formanden: Der er ikke mere at foretage 
i dette møde. 

Folketingets næste møde afholdes tirsdag 
den 8. marts kl. 14 med følgende dagsorden: 

1) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om ændring i lov om told- 
afgifterne m. m. 

2) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om tobaksafgifter. 

3) Anden behandling af: 

Forslag til lov om tillæg til lov om op- 
førelse af arbejderboliger på landet. 
(Vedrørende ejerskifter). 

4) Første behandling af: 

Forslag til lov om tillæg til lov nr. 129 
af 12. april 1911 om handel med smør 
og fremmede landbrugsprodukter m. m. 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om tillæg til lov nr. 95 af 
1. april 1925 om tilvirkning og forhand- 
ling af margarine m. m. 
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6) Første behandling af: 

Forslag til lov om indfødsrets meddølelse 
m. v. 

Formanden meddelte sluttelig planen for 
tingets øvrige møder i den følgende uge. 

Mødet hævet kl. 1315. 

65. møde.  

Tirsdag den 8. marts kl. 14. 

Formanden: I skrivelse af dags dato med- 
deler ministeren for offentlige arbejder, at 
han ønsker her i tinget skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til lov om fortsat ydelse af den i § 3 
i lov nr. 493 af 20. december 1950 om Dan- 
marks deltagelse i det skandinaviske luft- 
farts samarbejde omhandlede statsgaranti. 

I skrivelse af gårs dato meddeler økonomi- 
og arbejdsministeren, at han i henhold til 
forretningsordenens § 19, stk. 3, ønsker her 
i tinget, såvidt muligt torsdag den 10. marts 
1955, at give en redegørelse for den økono- 
miske årsoversigt for indeværende år. Års- 
oversigten . vil samme dag blive omdelt til 
tingets medlemmer. 

Udvalget angående forslag til lov om æn- 
dring af lov om bekæmpelse af smitsomme 
sygdomme hos bier og om foranstaltninger 
til biavlens fremme har afgivet betænkning 
over nævnte lovforslag. Eksemplarer er 
omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om af- 
gift af spiritus, vin og øl har afgivet betænk- 
ning over nævnte lovforslag. Eksemplarer 
vil blive omdelt. 

Folketingsmand Viggo Starcke har med- 
delt mig, at han ønsker til undervisnings- 
ministeren at stille følgende spørgsmål: 

Vil undervisningsministeren redegøre 

for, hvordan det kan gå til, at der bagved 
Bernstorffs palæ i Bredgade 42 nu op- 
føres en moderne kontorbygning på 5 - 6  
etager, til trods for at bygningen er fredet 
i klasse A i henhold til lov om bygnings- 
fredning af 12. marts 1918, og at bygnin- 
gen opføres umiddelbart op til Christian 
den Syvendes palæ på Amalienborg, der 
er Københavns største arkitektoniske se- 
værdighed? 
Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 

ordenen for tingets førstkommende spørge- 
tid. 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Ministeren for offentlige arbejder (Garl Pe- 
tersen): Jeg skal herved have den ære for 
det høje ting at fremsætte forslag til lov om 
fortsat ydelse af den i § 3 i lov nr. 493 af 20. 
december 1950 om Danmarks deltagelse i det 
skandinaviske luftfarts samarbejde omhand- 
lede statsgaranti. 

På et møde i Oslo i efteråret mellem de tre 
skandinaviske trafikministre blev det ved- 
taget at søge den fornødne lovhjemmel op- 
nået til en forlængelse for en periode af 5 år 
af den under 20. december 1951 indgåede 
overenskomst mellem Danmark, Norge og 
Sverige om økonomisk garanti til de tre 
moderselskaber i Scandinavian Airlines Sy- 
stem, nemlig A/S Det Danske Luftfartsel- 
skab (DDL), A/S Det Norske Luftfartssel- 
skap (DNL) og A/B Aerotransport (ABA). 
Overenskomsten, der udløber den 30. sep- 
tember 1955, tilsikrer de tre selskaber dæk- 
ning for deres eventuelle underskud indenfor 
et for hvert år fastsat maksimumsbeløb. 
Den tilsagte garanti er endnu ikke blevet 
aktuel. 

Begrundelse for forslaget om forlængelse 
af overenskomsten er, som det nærmere 
fremgår af bemærkningerne, dels at de 
motiver, der i sin tid lå til grund for ind- 
gåelsen af den første garantioverenskomst, 
stadig skønnes at være tilstede. Hertil 
kommer, at også nationale og fællesnordiske 
hensyn taler for at fortsætte med at yde 
Scandinavian Airlines System denne støtte, 
som indtil nu ikke har medført nögen udgift 
for statskassen. Det må i denne forbindelse 
erindres, -at Scandinavian Airlines System i 
modsætning til mange af selskabets kon- 
kurrenter hidtil har drevet sin virksomhed 
uden tilskud fra de skandinaviske stater. 


